

Carlo M. Lucarini

PER UNA NUOVA EDIZIONE CRITICA DELLE
ANTIQUITATES RERUM HUMANARUM
DI VARRONE

The aim of this paper is to support my reconstruction of the *Antiquitates rerum humanarum* of Varro offered in the forthcoming Teubner edition, *Geographi veteres vel minores vel quorum fragmenta exstant*. The last edition of this work was published by P. Mirsch in 1882 and was affected by several misconceptions and omissions. One of my efforts is to show that Censorinus' *De die natali* is an invaluable aid in reconstructing the structure of the books 14–19 of the *Antiquitates rer. hum.*, since Censorinus structured the last part of his work on Varro's model. Also the dependence on Varro of Plinius's *Nat. hist.* (especially in the geographical books) and of Dionysius' *Antiquitates Romanae* is studied.

В статье излагаются принципы реконструкции *Antiquitates rerum humanarum* Варрона в тойбнеровском издании *Geographi veteres vel minores vel quorum fragmenta exstant*, которое автор готовит к печати. Предыдущее издание этого произведения (P. Mirsch, 1882) содержит некоторые ошибки и упущения. Одна из задач настоящего исследования – показать, что существенную помощь в реконструкции книг 14–19 *Antiquitates rer. hum.* может оказать Цензорин, который строил заключительную часть своего труда *De die natali* по модели Варрона. Исследуется также зависимость от Варрона *Естественной истории* Плиния и *Римских древностей* Дионисия Галикарнасского.